
Michal Jelínek píše:Neřešme tady úroveň debaty na novinkách, ta je hrozná jako 
obvykle. Mne by ale například docela zajímalo v čem jsou ty italské vrtulníky o tolik 
horší, že se za ty americké zaplatí téměř dvojnásobek. Zdá se mě, možná mylně, že 
jejich největší výhoda je, že jsou americké. Zdůrazňuji ale, že se klidně nechám 
přesvědčit seriózními argumenty, Ne nějakými politickými kecy. Jako letecký inženýr 
se nepovažuji za úplného laika. Je ale pravda, že nejsem odborník zaměřený vyloženě 
na vrtulníky. 
 

 

Michale, hned na začátek: ŽÁDNÝ ze stávajících uživatelů AW139 včetně verze M je nepoužívá pro 

bojové operace, jen někde ve střední či jižní Americe (a zapomněl jsem kde konkrétně provozují 

čtyři mašiny pro boj s pašeráky narkotik). Dále: nikdy nikdy žádný AW13M neodpálil jediný Hellfire 

nebo, dejme tomu, Spike (jiné možnosti vhodných PTŘS mě nenapadají). Italové tvrdili, že plní 

všechno s tím, "že to zajistí, aby to plnily"... Jinými slovy: nákupem od Leonadra pro ty účely, které 

jsou armádou zamýšleny, bychom se stali světovým unikátem a pokusným králíkem, protože by to 

tam italové museli rychle nějak "dobastlit". To je jedna věc. Pak je zde OBROVSKÝ rozdíl mezi 

balistickou tolerancí těch strojů. NR obou H-1 je zkonstruován, aby vydržel zásah kanonem ráže 23 

mm. To je jen jeden příklad z mnoha, o schopnostech přemostění hydrauliky po poškození, 

schopnostech avioniky ani nemluvě. Pro tyto účely zorganizoval výrobce s USMC sérii ostřeovacích 

zkoušek, ty posleední vypadaly tak, že se pálilo do plně vybavených a natankovaných strojů! U 

AW139 je to řešeno asi takto: "tady by bylo dobré dát nějaký plát a ještě možná sem, aby to trochu 

chránilo piloty...) V podstatě byly ty AW139 za nabízenou cenu drahé - jsou to vynikající stroje, ale 

pro zcela jiné nasazení a úkoly. Pokud by armáda hledala stroje pro běžné MEDEVCAC a SAR plus 

přepravu osob a menšího nákladu v oblastech s nulovou intenzitou bojů, nebo dokonce stroje pro VIP 

přepravu, pak jsou to vynikající stroje s prostornou, pohodlnou kabinou, nízkými vibracemi a 

příznivými provozními náklady. Proto si jich taky koupí 84 ks (ve verzi MH139, ve spolupráci s 

Boeingem, se kterým je Agusta původně konstruovala) USA - ovšem jen pro monitorování situace 

kolem domácích jaderných sil a jiných zařízení, transport inspektorů a podobně. Ale nikdo s tím 

neplánuje letět do Afghoše! To uvádím dřív, než se tady objeví argument, že s nimi USMC nahrazují 

Venomy... 

 

Další příspěvek Richarda Plose k technice vrtulníků: 

 

Pánové, byl tady slušně vznesený dotaz na rozdíly mezi vojenským a civilním strojem přestavěným 

na vojenský. Nedalo mi to, využil jsem pár svých zdrojů, mrknul do nějakých poznámek a sesmolil 

pro vás trochu delší povídání na toto téma. Nedělám si sice právo na neomylnost, ale většina věcí by 

měla "sedět". 

 

Z bazálního konstrukčního hlediska se ty vrtulníky neliší, technologie výroby, materiály, to všechno 

je stejné, nebo podobné. Nicméně i malý detail může dělat velké rozdíly. Dám jako příklad 

nejnovější verzi CH-47F, u které byla změněna technologie výroby trupových žeber/přepážek: 

namísto dosavadní výroby z několika dílů jsou nyní vyráběny z jednoho kusu materiálu. Zdánlivá 

maličkost přinesla výrazné zvýšení torzní tuhosti konstrukce trupu a snížení vibrací. Zároveň 

umožnila vyšší zatížení. Další výhodou tohoto řešení je vyšší tolerance struktury trupu na poškození. 

No a totéž máme v bleděmodrém u porovnávání AW-139M a UH-1Y. I když je jejich konstrukční 

struktura obdobná, při poškození nosných prvků se, zjednodušeně řešeno, ten UH-1Y rozpadne 

později nebo dokonce doletí... 

Je to součást tzv. balistické tolerance vrtulníku. Už jsem se tady o tom zmiňoval. V rámci programu 

UH-1Y/AH-1Z byly prováděny zkoušky balistické tolerance, které trvaly několik let. Stály okolo 50 

milionů dolarů. Provedlo se 21 ostřelovacích testů municí různých ráží až po 23 mm. Postupovalo se 

od jednotlivých komponentů přes podsestavy až k téměř kompletním vrtulníkům. Zkoušela se 

účinnost ochrany pilotů a některých životně důležitých uzlů. Ověřovala se odolnost palivového, 



hydraulického i pohonného systému. Jaké poškození vydrží, jak dlouho může při poškození pracovat. 

Byla získána rozsáhlá data, podle kterých se upravovaly systémy a optimalizovala jejich ochrana. 

Nic takového AW-139M neabsolvoval. Není nijak ověřeno, co ta mašina po zásahu udělá. Některé 

systémy dostaly balistickou ochranu, ale pouze na základě nějakých počítačových simulací nebo 

prostého odhadu. Myslím, že po AW-139 zatím nikde nikdo nestřílel. Proč? Protože je nikdo 

nepoužívá bojově. Nikdo na světě. Proč asi? Z toho důvodu má rotor AW-139M téměř nulovou 

balistickou toleranci, zatímco UH-1Y v tomto ohledu představuje naprostou světovou špičku se 

schopností „ustát“ zásah kanonem ráže 23 mm. To může v mžiku rozhodnout o životě a smrti deseti 

lidí... 

 

Teď něco k motorům. UH-1Y je poháněn motory General Electric řady T700. To je motor navržený 

od počátku tak, aby vydržel drsné vojenské nasazení a tvrdé podmínky. Má proto například 

integrovaný separátor nečistot na vstupu vzduchu do motoru a řadu dalších opatření, jako záložní 

olejový systém. Je to přímo v motoru integrovaná nouzová zásoba oleje pro případ, že je přerušena 

dodávka ze systému. Může mazat motor po dobu šesti minut, což je dost pro to, aby se piloti 

rozhodli, co dál... AW-139M pohání civilní motor Pratt&Whitney Canada PT6, který nic takového 

nemá. Jeho vstupy jsou navíc chráněny jen obyčejnou FOD mřížkou. Je sice možné je vybavit 

speciálními filtry, ale nevýhodou je, že se v prašném prostředí poměrně rychle zanášejí a stále víc 

tak „přiškrcují“ vstup vzduchu do kompresoru. 

Kapitola sama o sobě je hydraulika. Oba tyto stroje mají dvoukomorový systém napojený na dva 

nezávislé hydraulické okruhy. Jenže: Výsledkem ostřelovacích zkoušek UH-1Y je systém uzavíracích 

ventilů se senzory ztráty tlaku, který v případě poškození (třeba střelbou z ručních palných zbraní) 

dokáže detekovat místo úniku hydrauliky, uzavřít jej a na některých místech dokonce „přemostit“, 

tedy zajistit funkčnost jinou cestou. O něčem takovém se může AW-139M jen zdát. Vcelku logicky: 

proč by to tam někdo dával, když se to nekonstruovalo pro boj? A dát to tam dodatečně při 

militarizaci by bylo velmi náročné, musela by se komplet předělat hydraulika i systémy na ni 

napojené. No a to by stálo hromadu peněz, což by se samozřejmě muselo projevit na ceně. Takže 

AW-139M má zranitelnější hydrauliku a navíc je na ní závislejší než UH-1Y, protože má zasouvací 

podvozek. Takže co musí udělat pilot AW-139M ihned poté, co mu poklesne tlak v jedné větvi 

hydrauliky? Okamžitě vysunout podvozek (to je součást nouzového postupu). Co to znamená? Letět 

pomaleji (je tam rychlostní omezení)a s výrazně vyšší spotřebou. Takže stačí jedno lehké poškození 

hydrauliky a nesplní misi, protože nedoletí, nebo nedoletí včas... 

 

Teď avionika. AW-139M má stejný systém jako civilní verze, tedy Honeywell Primus Epic 2.0. Je to 

kvalitní, propracovaný, průběžně upgradovaný (momentálně Phase 7) civilní systém. Má dva displeje 

pro každého pilota, ty ale neumí zobrazovat specifické vojenské údaje a nelze je tedy použít ani k 

ovládání vojenských systémů. K tomu účelu se musel doprostřed palubky umístit pátý displej, který 

slouží prakticky pro všechny dodatečně namontované vojenské systémy. Tedy zejména pro 

pohyblivou taktickou mapu nebo výnos z EO senzoru (FLIR). Jen systém vlastní ochrany má svůj 

malý, také dodatečně umístěný samostatný displej. Vše je odděleno od jádra civilní avioniky a fúze 

letových údajů a dat z vojenského vybavení je jen velmi omezená. Ze všeho nejhorší je, že ten pátý 

a šestý displej nemají zálohu, takže závada nebo poškození znamenají ztrátu prakticky veškerých 

dat z vojenských systémů. To je v boji opravdu prima vědět, že jedna kulka do displeje ti z vojenské 

mašiny udělá bezbranný civilní stroj... Jak je to na UH-1Y? Tady má každý pilot před sebou také dva 

displeje. Tím ale podobnost končí, protože se jedná o plné MFD coby součást integrovaného 

vojenského systému ovládání a zobrazování fúzovaných dat. Displeje mají okolo tlačítka pro rychlý a 

intuitivní přístup k funkcím (AW-139M je nemá) a systémům. Kterýkoli z nich umí zobrazit taktickou 

pohyblivou mapu či obraz systému FLIR (na UH-1Y je montován BRITE Star). Každý displej je 

plnohodnotnou součástí celku - i při ztrátě tří z nich má stále jeden pilot k dispozici kompletní 

údaje. 

 

Civilní charakter AW-139M je znát i na navigaci. Primus Epic využívá výhradně civilní radionavigační 

systémy. Je tady GPS pracující s civilním signálem a s běžnými radionavigačními systémy jako VOR, 

DME, ILS... V případě rušení nebo ovlivnění signálu těchto systémů (což není nic moc 

složitého)zůstane osádka AW-139M odkázána na srovnávací navigaci podle mapy. V ostrém bojovém 



nasazení, navíc třeba v noci nebo za špatného počasí opravdu ňamka... UH-1Y má k dispozici 

navigační systém H-764GU, který sestává z laserové inerciální navigace (nezarušitelná) a vojenského 

GPS přijímače, který pracuje s vojenským signálem (těžší zarušitelnost). I kdyby se povedlo GPS 

rušit, pořád mají piloti inerciál, do kterého se sice bude postupně bez GPS korekce zavlékat chyba, 

ale pro tratě o délce okolo 100 km v běžné vojenské misi to není problém. Kromě toho umí UH-1Y 

přijímat signál z taktického navigačního systému TACAN, tedy třeba od pozemních návodčíků, 

pozemních zařízení, vozidel... 

 

A takhle bychom mohli pokračovat dál a dál. Třeba k vlastní ochraně, která je na AW-139M vyřešena 

dodatečně montovaným MAWS (výstraha při odpálení PLŘS) a výmetnicemi. Jsou dvě, každá má 30 

klamných flér, což není mnoho. Ovládání je manuální. UH-1Y má plně integrovaný a velmi důkladně 

vyzkoušený systém vlastní ochrany, který umí automaticky provádět protiopatření v případě ozáření 

systémy nepřítele nebo odpálení PTŘS. Kromě MAWS má i radiolokační výstražný přijímač RWR, 

systém detekce ozáření laserem LWR a čtveřici výmetnic s celkem 120 flérami. Leonardo myslím (to 

bych musel ještě ověřit) nabízel pro naše stroje také montáž RWR a LWR, ale byli bychom první, kdo 

by je na téhle mašině zkoušel a museli by tam někam nabastlit další dodatečný jednoúčelový 

displej... Zpět k UH-1Y: naše stroje by už snad měly dostat i obranný systém rozšířený o schopnost 

výstrahy před pozemní palbou HFI, který detekuje palbu z ručních palných zbraní nebo odpálení 

RPG. 

 

Na výzbroj už prdím, třeba někdy příště. Jen jedna věc: Všude se stále omílá, že AW-139M plní 

požadavek na střely PTŘS. Kontrolní otázka: kolik jich zatím tyto stroje odpálily? Odpověď: ani 

jednu. Je to jen na papíře, nikdo si to neobjednal, proč? Opět stejná odpověď: protože s tím nikdo 

nelétá bojově! Nikdo! Proč? Protože to NENÍ bojový vrtulník. Jak prosté. Je to asi totéž, jako by se 

Bell rozhodl nabídnout nám místo UH-1Y upravené 525 Relentless... 


